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získávání dílů do roku 2027 namísto plánované 
změny v  roce 2024. „Pokud se náklady na 
výrobu elektromobilů ve Spojeném království 
stanou nekonkurenceschopnými, budou naše 
provozy uzavřeny. Výrobci nebudou pokračovat 
v investicích a místo toho přesunou své výrobní 
závody mimo Británii,“ uvedl Stellantis v podání 
pro výbor Dolní sněmovny. 

Stellantis v roce 2021 oznámil investici do 
výroby elektromobilů v hodnotě 100 milionů liber 
v závodě v Ellesmere Port s tím, že bude možné 
v Británii nebo v Evropě vyrobit dostatek dílů, 
aby se splnila pravidla. „Nyní nejsme schopni 
tato pravidla původu splnit,“ uvedla.

Také Sdružení německého automobilového 
průmyslu VDA naléhá na EU a Velkou Británii, 
aby odložily pravidla, která by bránila přechodu 
na elektromobily: „Cla na vývoz do Británie 
i na dovoz z ní by pro evropský automobilový 
průmysl znamenala významnou konkurenční 
nevýhodu ve srovnání s jeho asijskými konkurenty. 
Představovala by také nebezpečí pro rozvoj 
elektromobility, protože by poškodila celý 
dodavatelský řetězec EU, což by způsobilo další 
zaostávání Evropy jako místa výroby.“ 

Varování (nejen) pro britský automobilový průmysl

Koncern Stellantis, kontrolující mj. značky Opel/
Vauxhall, Peugeot, Citroen a Fiat, sdělil britskému 
parlamentu, že podle současné dohody s EU 
bude muset od příštího roku, kdy vstoupí v platnost 
přísnější pravidla po brexitu při vývozu elektricky 
poháněných vozidel do Evropy, zavřít své britské 
továrny a zrušit tisíce pracovních míst. 

Podle obchodní dohody, sjednané při 
odchodu Británie z EU, musí od roku 2024 45 % 
hodnoty elektromobilu prodávaného v  EU 
pocházet z Británie nebo EU, aby se předešlo 
clu. Problém spočívá v  tom, že akumulátor 
může představovat až polovinu nákladů na 
nový elektromobil a EU si zatím nevybudovala 
dostatečně velkou vlastní produkci a do konce 
roku 2023 se jí to nepodaří.

Britská skupina výrobců automobilů Society 
of Motor Manufacturers and Traders uvedla, 
že současné výrobní kapacity v EU a Británii 
neumožní splnit požadavky na akumulátory. To 
odráží obavy, že britský automobilový průmysl 
nemá kapacity ani dodavatelský řetězec pro 
přechod na elektromobily.

Stellantis vyzval britskou vládu, aby se s EU 
dohodla na prodloužení stávajících pravidel pro 
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Rupert Stadler se přiznal 
Bývalý šéf Audi Rupert Stadler se v procesu 
řešícím podvody s  měřením emisí 
vznětových motorů přiznal. Hospodářský 
trestní soud mu slíbil podmíněný trest 
jeden a půl až dva roky, pokud se obšírně 
dozná a  zaplatí 1,1 milionu eur. Rupert 
Stadler (60) připustil své pochybení. Měl 

nejpozději do července 2016 uznat, že 
hodnoty při měření výfukových plynů 
byly zmanipulovány. Místo toho, aby 
informoval obchodní partnery, povolil 
pokračování prodeje dotčených vozů až 
do začátku roku 2018. Stadler vysvětlil, že 
se zpočátku spoléhal na experty, mohl 
zasáhnout, ale nedokázal situaci správně 
vyřešit a to ho velmi mrzí. Je prvním členem 
představenstva koncernu VW, který se 
u soudu přiznal. 
Proces, který trvá od září 2020, by nyní 
mohl brzy skončit – pravděpodobně už 
v  červnu. Obžalovaný bývalý šéf vývoje 
motorů Audi Wolfgang Hatz a  dva jeho 
inženýři se již přiznali, že iniciovali návrh 
softwaru umožňující podvádění při měření 
emisí. S  tím vozy splnily mezní hodnoty 
oxidů dusíku na zkušební stolici, ale ne na 
silnici. Také Hatz a  inženýr mohou podle 
soudu počítat s podmínkou.

Volkswagen dokončil prodej závodu v ruské Kaluze
Volkswagen dokončil prodej výrobního 

závodu v  ruské Kaluze. Svůj podíl ve 
Volkswagen Group Rus jakož i  ve 
společnostech Volkswagen Components 
and Services, Scania Leasing, Scania 
Finance a  Scania Insurance prodal 
investorovi Art-Finance, za kterým stojí 
ruský dealerský holding Avilon. Skončila 
tak několikaměsíční tahanice s  ruskými 
úřady. Podle agentury Interfax Avilon 
získal povolení ke koupi 100% podílu za 
125 milionů eur. Výroba v závodě v Kaluze 
byla od března 2022 přerušena kvůli ruské 
invazi na Ukrajinu. V  závodě se vyráběly 
Volkswageny Tiguan a  Polo a  Škoda 
Rapid. Závod má výrobní kapacitu 225 000 
vozidel ročně a přes 4000 zaměstnanců. Už 
v červenci 2022 Volkswagen opustil závod 
GAZ v Nižním Novgorodu, kde probíhala 
smluvní montáž Volkswagenu Taos 

a  vozů Škoda Kodiaq, Karoq a  Octavia. 
Vozy Škoda vyráběné v  Kaluze a  Nižním 
Novgorodu byly určeny také k exportu do 
Běloruska, Ázerbajdžánu, Kazachstánu, 
Arménie, Tádžikistánu a Uzbekistánu.
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z obnovitelných zdrojů, přenosové sítě a zařízení 
pro sezónní skladování energie,“ řekl Pratt.

Agentura Reuters loni informovala o tom, 
že bývalý šéf Toyoty Akio Toyoda lobboval 
u japonské vlády, aby dala jasně najevo, že 
podporuje hybridní vozidla stejně jako BEV, jinak 
riskuje ztrátu podpory automobilového průmyslu. 
„Elektromobily s akumulátory jsou jednou z velmi 
důležitých možností jak dosáhnout uhlíkovou 
neutralitu, a vodík jí je také,“ řekl nyní Toyoda, 
který je v současnosti předsedou představenstva 
Toyoty.

Toyota, která chce do roku 2026 prodat 1,5 
milionu elektromobilů s akumulátory a představit 
10 nových plně elektricky poháněných modelů, 
opakovaně argumentuje, že dosažení uhlíkové 
neutrality bude znamenat používání hybridních 
vozidel a vozidel s palivovými články.

Podle Toyoty nejsou BEV jedinou alternativou

Představitelé Toyoty tvrdí, že v současné době 
není dostatek zdrojů na to, aby se elektromobily 
staly jedinou možností ekologičtějš ích 
automobilů. Uvádí to zpráva agentury Reuters. 
Nedostatek zdrojů znamená, že elektromobily 
s  akumulátory (BEV) nemohou být jedinou 
odpovědí automobilového sektoru na změnu 
klimatu. Uvedl to výkonný ředitel Toyota Research 
Institute Gill Pratt a varoval, že zaměření na 
elektromobily by mohlo vést některé řidiče 
k tomu, aby si ponechali znečišťující vozidla.

Někteří investoři a  ekologické skupiny 
dlouhodobě kritizují Toyotu za pomalé zavádění 
elektromobilů s akumulátory a tvrdí, že v souvislosti 
s rostoucí celosvětovou poptávkou zaostává 
za společností Tesla a dalšími. Největší světová 
automobilka podle objemu prodeje oponuje, 
že BEV jsou jen jednou z možností a že hybridy, 
jako je její průkopnický Prius, jsou pro některé 
trhy a řidiče realističtější volbou.

Gill Pratt řekl, že BEV mohou pozitivně ovlivnit 
snižování klimatických změn v zemích, jako je 
Norsko, které má rozsáhlou infrastrukturu pro 
obnovitelné zdroje. Dodal, že v jiných částech 
světa, kde se k výrobě energie stále používá uhlí, 
jsou z hlediska emisí CO2 lepší hybridy. „Materiálů 
pro akumulátory a  nabíjecí infrastrukturu 
z obnovitelných zdrojů bude nakonec dostatek, 
ale bude trvat desítky let, než se rozšíří doly 
na suroviny pro akumulátory, výroba energie 
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Multifunkční Ford Tourneo Courier
Ford odhalil nový Tourneo Courier 
a  E-Tourneo Courier, téměř 440 cm 
dlouhé pětimístné multifunkční vozidlo 
s velkorysým prostorem pro cestující i jejich 
zavazadla. Nový kompaktní minivan ve 
stylu SUV vychází z platformy Ford Glogal B 
(B2E) jako jeho užitkový sourozenec Transit 
Courier nové generace. Od léta bude Ford 
nabízet Tourneo Courier se zážehovým 
motorem EcoBoost 1,0 l/92 kW (125 k). 
Elektrická verze E-Tourneo Courier má 
následovat na konci roku 2024 a  bude 
poháněna motorem o  výkonu 100 kW 
(136 k). Kokpit bude vybaven plně 
digitálním přístrojovým displejem 
Digiboard. Komunikační systém Ford Sync 4 
se ovládá prostřednictvím centrální 12“ 
dotykové obrazovky. Všechny verze se 
budou vyrábět v  rumunském závodě 
v Craiově společností Ford Otosan.

Renault poodhalil nové kupé SUV Rafale 
Po SUV Austral a jeho prodloužené verzi 

Espace bude nový Rafale situován jako 
nový vrcholný model značky Renault. 
Velké kupé SUV Renault Rafale bude 
mít předpremiéru 18. června na 54. 
mezinárodním leteckém veletrhu Salon 

International de l’Aéronautique et de 
l’Espace v  Paříži v  Le Bourget. Rafale 
doplní rodinu modelů s hybridními pohony 
E-Tech založenými na platformě CMF-CD. 

Jméno Rafale je inspirované leteckou 
minulostí společnosti Renault. V roce 1933 
Renault koupil výrobce letadel Caudron 
a  vytvořil společnost Caudron-Renault. 
Z  jednomístného letadla C460, se tak 
v roce 1934 stal Rafale. S letadlem Rafale 
překonala Hélène Boucherová několik 
rychlostních rekordů. Výcviková základna 
a vzletové a přistávací dráhy letiště Caudron 
Renault se nacházely v Guyancourtu, kde 
je nyní Technocentrum Renault.
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Vyrovnání ziskovosti elektromobilů se odkládá
Když Volkswagen v červenci 2021 představil 
svou strategii elektrifi kace uvedl, že 
očekává dosažení parity marží mezi vozidly 
se spalovacími motory a  elektromobily 
během příštích dvou až tří let. Nyní 
Finanční ředitel Volkswagenu Arno Antlitz 
na konferenci Reuters Automotive Europe 

Arno Antlitz oznámil, že rostoucí náklady 
na materiály znamenají, že automobilka 
bude moci vyrábět některé elektromobily 
se stejnou ziskovou marží jako modely se 
spalovacími motory až od roku 2025.. „Téma 
parity ziskovosti jsme nevzdali. V  roce 
2025 a  později plánujeme dosáhnout 
paritu marží, zejména u  modelů, které 
využívají vlastní akumulátory koncernu 
Volkswagen,“ řekl Antlitz. Volkswagen 
plánuje výraznou kladnou marži u nového 
modelu elektromobilu ID.2, který se začne 
vyrábět ve Španělsku v roce 2025 a jehož 
cena má začínat na 25 000 eur. 

Volkswagen Financial Services pro fi remní zákazníky
Společnost Volkswagen Financial 

Services pokračuje v  rozšiřování nabídky 
pro fi remní zákazníky. Vedle vozidel 
koncernu Volkswagen loni v  portfoliu 
přibylo fi nancování všech automobilových 
značek dostupných na českém trhu. Díky 
tomu jen za první čtvrtletí letošního roku 
vzrostl meziročně objem nových fl eetových 
obchodů v  nekoncernových značkách 
o  220 %. Volkswagen Financial Services 
vychází vstříc širokému spektru klientů od 
malých a  středních fi rem s několika vozy 
až po nadnárodní společnosti s  velkými 
vozovými parky. Správci vozových parků 
často potřebují zkombinovat ve své fl otile 
vozidla různých značek. Proto rozšiřování 
nabídky Volkswagen Financial Services 
velmi uvítali. 

Volkswagen Financial Services dokáže 
zajistit fi rmám i  živnostníkům výhodné 
fi nancování jakéhokoli vozu prodávaného 
na českém trhu. Samozřejmostí je široká 
škála služeb, která zahrnuje mimo jiné 
pojištění, servis, pneuservis, dálniční 
známky, volné limity ujetých kilometrů, 
vedení elektronické knihy jízd i komplexní 
správu vozového parku. Specifi cká řešení 
jsou připravena pro zákazníky, kteří plánují 
obohatit svou fl otilu o  hybridní či plně 
elektrický vůz.

ČEZ rozšiřuje roaming na síť Ionity
Exkluzivní premiéra nové Třídy E a EQE SUV v Praze
Testy elektromobilů v experimentálním městě
Seat v Barceloně slaví 70 let

Další témata 20. týdne na autoweek.cz



Třetí průzkum Udržitelná realita
Společnost Goodyear spustila svůj 
každoroční Průzkum udržitelné reality 
a  vyzvala evropské dopravce k  účasti. 
Průzkum pomáhá společnosti Goodyear 
pochopit přístup odvětví k otázkám trvale 
udržitelné dopravy a  dopravcům zase 
dává příležitost podělit se o své úspěchy 
a problémy na cestě k dosahování tohoto 
cíle. Průzkum sleduje přístup dopravců 
k udržitelnosti v různých souvislostech – od 
jejich chápání nejnovějších ekologických 
předpisů, přes stanovování konkrétních 
cílů a  metod měření udržitelnosti nebo 
jejich ochoty využívat nová řešení 
a  technologie, včetně pneumatik 
a mobilních řešení. Řada dopravců, kteří 
využívají nabídku Goodyear Total Mobility, 
již zaznamenala zvýšení výkonnosti 

provozu. Řešení mobility, jako jsou 
Goodyear TPMS, Goodyear CheckPoint 
nebo Goodyear DrivePoint, navíc přispívají 
k snadnější správě vozového parku. Vloni 
54 % dotázaných dopravců uvedlo, že 
součástí jejich strategie udržitelnosti jsou 
pneumatiky s  nižší spotřebou paliva, což 
představuje druhé nejčastější opatření po 
nasazení účinnějších vozidel. Dopravci se 
do průzkumu mohou zapojit zde: https://
www.sustainablerealitysurvey.eu/cs. 
Průzkum probíhá do 21. července.

Direct auto koupilo dealerství v Příbrami
V  roce 2021 Direct vstoupil do světa 

autoslužeb koupí servisů Autotrio a NH Car 
v Praze a K.E.I. Group v Brně. Vzniklo tak 
Direct auto. Teď k nim přibyl další – Autoprofi  
v  Příbrami. Zatímco stávající dealerství 
pokrývají hlavně značky z  koncernu VW 
a  Fiat, příbramské Autoprofi  do nabídky 

přináší Mazdu, Mitsubishi a MG. Na Direct 
auto by měla nová pobočka rebrandovat 
v příštích měsících. Současně s tím začne 
nabízet i stejné služby jako ostatní pobočky 
Direct auta. Direct auto se díky nové 
provozovně v Příbrami stává autorizovaným 
prodejcem osmi značek a je autorizováno 
pro servis 10 značek. V roce 2023 plánuje 
prodat přes 7000 nových a ojetých vozů 
a  přesáhnout obrat 4 miliardy korun. 
Direct family zahrnuje Direct pojišťovnu, 
Fidoo, Direct auto a  Birne. Celá skupina 
má obrat ve výši více než 5 miliard korun. 
Skupinu vlastní VIGO Investments v  čele 
s Pavlem Řehákem.
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„Sebastian se na nás obrátil, že potřebuje 
palivo s neutrálními emisemi CO2. Jsme jediný 
dodavatel paliva bez fosilních zdrojů, který 
nemá vazbu na ropný průmysl. Jsme skutečně 
ekologičtí a to bylo pro Sebastiana důležité,“ řekl 
generální ředitel společnosti P1 Martin Popilka. 
Vettel dodal: „V dnešním světě, kde nás klimatické 
změny a emise ovlivňují více než kdy jindy, je pro 
mě důležité ukázat, že díky udržitelným palivům 
můžeme jezdit stejně rychle, ale bez emisí CO2.“

P1 Fuels je 100% syntetické palivo bez fosilních 
surovin, které funguje jako přímá náhrada 
benzinů s oktanovým číslem od 95 do 101+. 
Palivo P1 Fuels od roku 2022 pohání všechny 
vozy mistrovství světa v rallye FIA WRC. P1 Fuels 
ve spolupráci se společností Vintage Bentley 
umožnila historickému vozu Bentley 4½ litru z roku 
1924 získat první místo při jízdě v Castle Combe 
ve Velké Británii.

Špičková náhrada fosilních paliv

P1 Fuels je vedoucím světovým producentem 
paliv bez fosilních zdrojů, a to jak z hlediska 
kvality, tak z hlediska udržitelnosti. Společnost 
P1 Fuels připravuje prezentaci svých produktů 
v náročných podmínkách. Cílem společnosti P1 
Fuels je poskytnout nákladově efektivní náhradu 
za fosilní paliva, která se v současnosti používají 
k pohonu 1,6 miliardy silničních automobilů se 
spalovacími motory. 

Meyers Manx je přední výrobce terénních 
buggy pro závody v dunách. Od svého založení 
v roce 1967 je legendou amerických terénních 
závodů. Rekordní jízda zakladatele Bruce 
Meyerse po mexickém poloostrově Baja, která 
trvala 34 hodin a 45 minut, v původním voze 
Old Red, položila základ závodu Baja California 
1000 a inspirovala celou generaci terénních 
nadšenců. Společnost Meyers Manx se připojila 
k řadě výrobců automobilů a vývojářů motorů, 
kteří spolupracují s P1 Fuels. V závodě NORRA 
1000 pro svou rekonstruovanou buggy použila 
závodní palivo P1. 

Mistr světa F1 a  zastánce udržitelného 
motoristického sportu Sebastian Vettel si vybral 
P1 Fuels jako dodavatele syntetického paliva 
pro Goodwood Festival of Speed. Vettel pojede 
s Williamsem FW14B Nigela Mansella z roku 1992 
a McLarenem MP4/8 Ayrtona Senny z roku 1993. 
Oba pocházejí z jeho soukromé sbírky a pojedou 
na bezfosilní palivo P1 Fuels bez jakýchkoli 
mechanických úprav.
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O problémech české energetiky – 1.

Česká republika se v zajetí eurounijní ideologie 
dekarbonizace hrozí aktivně sama vmanévrovat 
do dlouhodobého defi citu elektřiny a dalších 
forem energie s tím, že nedostatek nabídky 
přinese růst cen. Uvádí to think tank Realistická 
energetika a ekologie. 

Jak upozornil mluvčí spolku PhDr. Milan 
Smutný, vláda premiéra Petra Fialy ve svém 
vládním prohlášení z  ledna 2022 vyhlásila 
možnost ukončit výrobu elektřiny z uhlí už v roce 
2033, o 5 let dřív, než stanovila vládní Uhelná 
komise. Podmínkou je, že za uhlí bude relevantní 
náhrada. Ta však neexistuje, i když se živelně 
staví velké množství nových solárních elektráren 
(FVE). Ty si spolu s dalšími přerušovanými zdroji 
podle analýzy státní fi rmy ČEPS vyžádají investice 
do posílení sítě v  hodnotě 400 miliard Kč 
(319 mld. Kč u distributorů a 80 mld. Kč u ČEPS). 
V lednu 2022 se z uhlí vyrobilo 56 % elektřiny, 
z FVE 1 %. Ani uvažovaný desetinásobek kapacity 
občasných zdrojů (OZE) by nebyl s to nahradit 
výpadek stabilních zdrojů z uhlí. Nedostatek 
stabilních zdrojů energie žene cenu elektřiny, 
plynu i tepla do nepřijatelné výše. Přitom už 30 % 
občanů Česka trpí energetickou chudobou. 
Česká vláda musí vzít analýzu ČEPS vážně 
a vyrovnat se odpovědně s varováním, že se ČR 
stane z exportéra elektřiny jejím dovozcem. Otázka 
je, zda bude vůbec odkud dovážet a za kolik.

Klíčový expert na uhelnou energetiku ČR 
Ing. Jan Vondráš pranýřoval Memorandum, 

které připravilo 15. 7. 2022 vedení ČEZ a které 
spolupodepsala tehdejší ministryně životního 
prostředí Anna Hubáčková o zavření tepelných 
elektráren ČEZ do roku 2030. Varoval, že zavírání 
elektráren znamená i ukončení těžby uhlí, protože 
omezená těžba by zavinila nerentabilitu dolů. 
Odstavené zdroje ČEZ by s sebou strhly k zániku 
i teplárny a závodní energetiky o souhrnném 
výkonu 4100 MW. Plány na předčasnou odstávku 
uhelných zdrojů jsou nebezpečné také tím, že 
deklasují soukromé investice do jejich řádné 
údržby a modernizace.

Plynárenský expert Ing. Stanislav Mikeska 
připomněl, že i když loni se česká spotřeb zemního 
plynu meziročně snížila z 9 miliard na 7 miliard m3, 
plány nahradit uhlí plynem přinášejí vážná rizika. 
Má-li plyn v ČR nahradit hnědé uhlí, bylo by 
zapotřebí do ČR importovat dalších 13 miliard 
m3 zemního plynu ročně. Kapacita podzemních 
zásobníků v  soukromém vlastnictví činí asi 
3 miliardy m3. Celková roční spotřeba plynu se 
zálohami by tak v ČR stoupla na 23 miliard m3. 
Jak ovšem Česká republika dokáže toto množství 
nakoupit a dopravit do republiky, když uvedená 
roční spotřeba zemního plynu znamená 
importovat cca 33 milionů m3 zkapalněného 
zemního plynu? To obnáší 230 velkých tankerů, 
přičemž kapacita LNG terminálu v Eemshavenu 
činí 5 milionu m3 LNG.

Dokončení na str. 11
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O problémech české energetiky – 2.

Jaderný fyzik RNDr. Vladimír Wagner, CSc. 
poukázal na probíhající jadernou renesanci 
v řadě zemí. Moderní jaderné zdroje s možností 
provozování až 100 let jsou klíčové pro základní 
zatížení země. ČR potřebuje postavit dva nové 
reaktory v Dukovanech a Temelíně a rozhodnout 
o dalších lokalitách pro velké bloky i malé 
modulární reaktory jako náhrady výroby elektřiny 
a tepla z uhlí. Zdůraznil nutnost specifi ckého 
energetického mixu sousedních zemí EU, kdy 
jejich energetika netrpí přebytky a deficity 
elektřiny ve stejném čase, ale může se naopak 
vhodně doplňovat. Dominantně solární a větrná 
energie s  omezenou časovou využitelností 
(10 % resp. 20 % z ročního času) se může stát 
regulovatelným zdrojem pro krytí špičkových 
energetických potřeb v letním období. Masivní 
spalování biomasy pro výroby elektřiny je podle 
Wagnera z ekologického hlediska zločinem. 

Další jaderný energetik Ing. Jiří Marek 
upozornil, že pro soběstačnost dodávky elektřiny 
je nutná spolehlivá transportní síť propojující 
tzv. systémové velké elektrárny. Tu nyní zajišťují 
elektrárny jaderné (4000 MW) a  uhelné 
(9000 MW). V polovině století nebudou k dispozici 
pro základní zatížení jiné zdroje než jaderné. 
Ekonomická náročnost takového scénáře je 
výrazně nižší než u scénáře preferujícího řešení 
prostřednictvím solárních a větrných elektráren. 

Přední český energetický expert Prof. 
Ing. František Hrdlička, CSc. upozornil, že 
dekarbonizační scénáře s sebou nesou obrovský 
růst spotřeby elektřiny na konečné spotřebě 
energie. Tři miliony českých domácností by 
teoreticky (kromě tři nejchladnějších měsíců 
v zimě) mohly solárními panely ušetřit výrobu 
z centrálních zdrojů cca 8,9 TWh ročně. Úspora 
1 TWh ale přijde na 142 miliard Kč investic na 
střechách rodinných domů a stát bude muset 
kompenzovat jinými příjmy nezaplacenou DPH 
z úspor spotřeby elektřiny. Náklady na regulované 
složky ceny včetně stále dražší distribuce se 
budou muset rozpočítat na spotřebu jiných 
subjektů bez úspor. 

Přední český expert na mobilitu Prof. Ing. Jan 
Macek, DrSc. upozornil, že také v dopravě může 
být racionální řešení jedině v technologicky 
neutrálním kompromisu. Co se dopadu 
elektromobilů na skleníkové plyny týče, byly by 
v průběhu životnosti dnes téměř stejně škodlivé 
jako současná vozidla na fosilní paliva pokud 
by se vyráběly v  Evropě podle evropských 
norem. Většina energeticky a emisně náročných 
technologií ale probíhá v Číně s podstatně 
horšími parametry. Pozvolný náběh nové mobility 
s odsunem termínu zákazu prodeje spalovacích 
motorů by umožnil postupné zavádění nových 
technologií s přijatelnými náklady. Odklad zákazu 
může desítky let emisní situaci v individuální 
dopravě v  Evropě zlepšovat zpomalením 
energeticky i emisně náročné výroby elektrických 
vozidel.

Předseda spolku Ing. Jaroslav Čížek zdůraznil, 
že po 300letém budování prosperity lidské 
civilizace, založeném na využívání dostupných 
zdrojů včetně uhlíkových, by jejich uspěchané 
omezení v zájmu kontroverzních klimatických cílů 
otřáslo základy demokratických zemí. Politici musí 
nikoli ideologicky, ale na základě výsledků vědy 
a výzkumu přijmout společensky konsensuální 
a efektivní řešení. Toto úsilí bude mít nejlepší 
výsledky jen v rukou ekonomicky zajištěných 
a  vzdělaných občanů. Musíme přestat ší řit 
ideologické poučky a místo toho se soustředit 
na fakta a přírodní zákony. V roce 2024 je šance 
změnit volbami do Evropského parlamentu jeho 
zaslepený ideologický kurs. Spolek Realistická 
energetika a ekologie nabízí každému zájemci 
svou expertízu pro racionálních řešení.
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Autobus bez řidiče není úplně bez řidiče

více na 
www.autoweek.cz

Na 22 km dlouhé trati úseku mezi Fife a skotským 
hlavním městem Edinburghem se platící zákazníci 
mohou svézt samořiditelným autobusem. Tento 
autobus je označován jako první plně autonomní 
jednopodlažní autobus pro přepravu cestujících 
na světě. S velkou slávou proklamovaná první 
autobusová doprava bez řidiče na světě není 
tak docela tím, co inzeruje.
Služba společnosti Stagecoach, která jezdí 
z Ferrytoll Park and Ride ve Fife do dopravního 
uzlu Edinburgh Park, bude v  rámci projektu 
CAVForth zkušebně fungovat do roku 2025 
s pěti devítitunovými vozidly Alexander Dennis 
Enviro200AV. Autobusy dokáží jet nejvyšší rychlostí 
80 km/h. Autobusy už v  testech ujely milion 
testovacích kilometrů.
Označení „bez řidiče“ však tak docela 
neodpovídá skutečnosti. Jedná se totiž o vozidlo 
s řidičem za volantem, který autobus navádí 
na zatáčkách. Jen na rovné silnici po slavném 
mostě Forth Road Bridge sundává ruce z volantu. 
Musí být stále připraven kdykoliv bude potřeba 
převzít kontrolu nad vozidlem. Autobus jede 
velmi pomalu, protože kontrolu nad ním mají 
nejmodernější senzory. 

Jedná se o pilotní projekt, který ve skutečnosti 
vyžaduje dvojnásobek lidí než běžný autobus, 
protože ve voze pomáhá i  průvodčí, která 
prodává jízdenky. V  reálném světě by ale 
měly autonomní autobusy pomoci řešit velký 
problém, před nímž stojí dopravci na celém světě 
– nedostatek řidičů. Očekává se, že autonomní 
autobusy zvýší bezpečnost zkrácením reakční 
doby a zlepší efektivitu optimalizací zrychlování 
a zpomalování, což přinese výrazné úspory 
energie a sníží opotřebení vozidel. 
Ředitel společnosti Stagecoach Sam Greer řekl: 
„Budeme se snažit analyzovat data, reakce 
a zpětnou vazbu od cestujících ohledně přijetí 
této technologie, a poté se rozhodneme, jak ji 
v budoucnu využijeme. Každému, kdo má obavy, 
bych vzkázal, že nemusí. Máme zpracovanou 
úplnou bezpečnostní analýzu a vozidlo bylo 
certifi kováno jako bezpečné pro veřejné použití.“
CAVForth je projekt, na němž se podílejí společnosti 
Fusion Processing, Stagecoach, Alexander Dennis, 
Transport Scotland, Edinburgh Napier University, 
Bristol Robotics Lab a University of West of England. 
Je částečně fi nancován britským vládním Centrem 
pro propojená a autonomní vozidla.
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kvótu. Společná kvóta bude pravděpodobně 
naplněna hlavně pokročilými biopalivy,“ dodal 
Hummel.

Pro rok 2030 zákon stanoví, že 1 % veškeré 
energie musí pocházet z e-paliv, ale vzhledem 
k multiplikátoru bude skutečný cíl pouze 0,5 %. 
„Parlament a Komise zde v trialogu prohrály, 
neboť obě instituce dříve požadovaly pro 
e-paliva podstatně vyšší kvótu,“ řekl Hummel.

E-paliva potřebná k naplnění kvóty budou 
podle Hummela téměř výhradně využívána 
v letectví a lodní dopravě, kde byly explicitní cíle 
defi novány v příslušných odvětvových zákonech, 
ReFuelEU Aviation a FuelEU Maritime. „Pro silniční 
dopravu tak zbývá relativně málo. To je z našeho 
pohledu obrovský problém,“ uvedl. 

Německý ministr dopravy Volker Wissing (FDP) 
je hlasitým zastáncem e-paliv, která mají snížit 
emise automobilů se spalovacími motory na 
dnešních silnicích. „V tuto chvíli přesně nevím, 
jaký je plán na defosilizaci stávajícího vozového 
parku automobilů v množství, které by bylo 
potřeba,“ řekl Hummel.

Zpravodaj Euractivu přináší nejnovější souhrn 
zpráv o mobilitě z celé Evropy.

Nedávná dohoda o  směrnic i  EU 
o obnovitelných zdrojích energie RED podle 
zástupců průmyslu téměř vůbec nemotivuje 
k rozšíření syntetických paliv v silniční dopravě. 
Poprvé je v zákoně obsažen výslovný cíl pro 
syntetická paliva (tzv. „obnovitelná paliva 
nebiologického původu“ nebo RFNBO), což 
dává výrobcům zajištěné obchodní důvody pro 
vybudování potřebných výrobních kapacit.

Zákonodárci rozhodli, že do roku 2025 bude 
1 % veškeré energie spotřebované v odvětví 
dopravy pokryto buď pokročilými biopalivy ze 
zbytků (jak je uvedeno v příloze IX části A RED) 
nebo syntetickými palivy, přičemž tento podíl se 
zvýší na 5,5 % v roce 2030. Jelikož se však tato 
paliva započítávají dvakrát, skutečný cíl je pouze 
poloviční.

„Je záhadou, jak na společnou kvótu přišli,“ 
řekl na konferenci v Berlíně Lars Hummel z Aliance 
pro elektronická paliva. „Před závěrečným 
jednáním žádná instituce neměla společnou 

Téměř žádné pobídky pro e-paliva v silniční dopravě
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Zemřel Giotto Bizzarrini

s dalšími „povstalci“ spoluzaložil společnost ATS, ale 
brzy ji opustil. Majitel týmu Scuderia Serenissima 
hrabě Giovanni Volpi di Misurata Bizzarriniho 
požádal, aby vylepšil jeho Ferrari 250 GT SWB, 
když mu Ferrari kvůli podpoře projektu ATS odmítl 
prodat nové GTO. Výsledkem byl nekonvenční 
Breadvan s lepší aerodynamikou a vylepšeným 
podvozkem.

V roce 1962 Bizzarrini založil společnost Societa 
Autostar. Ferruccio Lamborghini ho požádal, aby 
navrhl motor V12 pro jeho nové vozy GT. Tento 
motor byl počínaje modelem Lamborghini 350 GT 
v různých podobách používán v mnoha vozech 
značky po celá desetiletí.

Pro automobilku Renza Rivolty Iso vyvinul 
Bizzarrini vozy Iso Rivolta, Grifo A3/C a Grifo 
Strada. Po neshodách s Rivoltou vyráběl vlastní 
verzi Bizzarrini 5300 GT Strada. V roce 1969 ale 
společnost Bizzarrini ukončila výrobu.

Giotto Bizzarrini poté navrhoval mnoho vozů 
jako nezávislý konzultant pro řadu zákazníků, 
například American Motors AMX/3, a přednášel 
na několika technických universitách. V roce 
2012 byl Bizzarrinimu ve věku 86 let udělen čestný 
doktorát inženýrství na Florentské univerzitě 
jako uznání jeho všestranného talentu v oblasti 
inženýrství, designu a závodění.

Ve věku 96 let odešel tvůrce některých 
z nejlepších vozů GT všech dob Giotto Bizzarrini. 
Bizzariniho kariéra začala po získání inženýrského 
titulu na univerzitě v Pise v roce 1953. Po krátkém 
působení jako učitel nastoupil do Alfy Romeo, 
kde pracoval na modelu Giulietta. Jeho talent 
neunikl Enzu Ferrarimu, a tak v roce 1957 Bizzarrini 
nastoupil k Ferrari. Brzy se stal šéfem vývoje 
sportovních vozů a GT, kde dohlížel na vznik řady 
vozů 250 GT, která zahrnovala modely 250 GT SWB, 
250 Spider California a vyvrcholila modelem 
250 GTO. Tento závodní vůz triumfoval v mistrovství 
světa GT v letech 1962 až 1964 a dnes jde o jeden 
z nejdražších automobilů ve sběratelském světě. 

Na konci roku 1961 Bizzarrini opustil Maranello 
v  rámci proslulé „palácové vzpoury“. Spolu 

více na 
www.autoweek.cz


